
Dan, Drustvo, 06. maj 2010.

NA ODBORU ZA LjUDSKA PRAVA OPOZICIJA I SDP PREGLASALI DPS

Odbijen izvještaj direktora ZIKS-a
~Odbor odbio inicijativu za kontrolno saslušanje ministra pravde Miraša Radoviæa

Odbor za ljudska prava i slobode, zbog nedostatka potrebne većine, juče nije  podržao
Izvještaj ZIKS-a o radnjama preduzetim na osnovu preporuka ombudsmana Šućka
Bakovića. Izvještaj direktora Milana Radovića podržalo je pet članova Odbora iz DPS-a,
četiri opoziciona predstavnika bila su protiv, dok je Ervin Spahić (SDP) bio uzdržan.
Predsjednik Odbora Ðorđ e Pinjetić u prvi mah je konstatovao da je izvještaj usvojen, ali je
nakon intervencije poslanika SNP-a Snežane Jonice, da je rezultat glasanja pet na prema
pet, potvrdio da dokument nije dobio potrebnu većinu.
Opoziconi poslanici smatraju da izvještaj ne oslikava stvarno stanje u ZIKS-u, dok su
poslaniku SDP bila sporna dva ljekarska izvještaja sa različitim ocjenama o prebijanju
pritvorenika, a posebno zbog činjenice "da je jedan od pretučenih saopštio da nije
pristao na bilo kakvu medicinsku kontrolu". Odbor nije prihvatio inicijativu SNP-a za
kontrolno saslušanje ministra pravde Miraša Radovića, povodom dešavanja u  ZIKS-u.
Inicijativa nije dobila potrebnu većinu, jer je podržalo pet, dok je isto toliko poslanika iz DPS-
a bilo uzdržano i protiv. Iako nije bio najavljen dolazak direktora ZIKS-a, Radović je juče
prisutvovao sjednici.
Višesatnu sjednicu Odbora obilježile su prepirke u vezi sa dnevnim redom, odnosno da li će
se glasati o kontrolnom saslušanju, a potom i krupna neslaganja predstavnika opozicije i
Radovića o stvarnom stanju u zatvoru.
- Dešavanja u ZIKS-u ukazuju na neophodnost kontrolnog saslušanja ministra pravde, kao
resorno nadležnog za stanje u crnogorskim zatvorima - kazala je Jonica.
Poslanik PzP-a  Koča  Pavlović ocijenio je da je odgovornost ministra pravde, ali i direktora
ZIKS-a nesporna, zbog čega ne treba izbjegavati kontrolno saslušanje.
- Stalnim zahtjevima za kontrolnim saslušanjima opozicija želi da pošalje političku poruku o
navodnoj neodgovornosti izvršne vlasti. Nama je ta namjera opozicije razumljiva, ali i
neprihvatljiva - kazao  Pinjatić.
Pavlović  je istakao  da Pinjatić manipuliše članovima Odbora, jer ih nije obavijestio da će
sjednici prisustvovati ombudsman i direktor ZIKS-a, čime je obesmislio institut kontrolnog
saslušanja.
Odgovarajući na pitanje Jonice, Baković  je  istakao da ne može da saopšti krajnji stav da li
je uprava ZIKS-a ispoštovala njegove preporuke, već da je to moguće tek po okončanju
disciplinskog postupka, koji je pokrenut protiv trojice službenika zatvora.
Radović je istakao da se u ZIKS-u poštuju ljudska prava i slobode, kao i da uprava zatvora
nema šta da krije i da je otvorena za saradnju sa svima.
- Uprava ZIKS-a ispoštovala je preporuke ombudsmana vezano za prekomjernu upotrebu
sile nad pritvorenicima Igorom Milićem i Daliborom Nikezićem, odnosno da je zbog tog
slučaja pokrenut disciplinski postupak protiv trojice službenika. Nakon svih sprovedenih
istražnih radnji, Tužilaštvo je utvrdilo da u radnjama službenika ZIKS-a nema elemenata
prijavljenog krivičnog djela - mučenja i zlostavljanja. Izvještaji uprave ZIKS-a i ombudsmana
o spornom slučaju jedino se razlikuju u ocjeni da li su službenici obezbjeđ enja,
prekomjernom upotrebom sile nad pritvorenicima, prekoračili ovlašćenja. Odgovorno tvrdim
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da je situacija u ZIKS-u u skladu propisima i u ovoj ustanovi vladaju red, rad i mir. Nema
nikakvih nepravilnsoti niti štrajkova. Najveći problem ZIKS-a je prebukiranost kapaciteta, jer
se u zatvorskim objektima nalazi 1.600 lica, a projektovani maksimum je 1.100. Problem
imamo sa kadrom, jer niko ne želi da radi u zatvoru. U akciji nazvanoj "ČišćenjeĆ,
oduzet je 471 mobilni telefon, oko 270 raznih vrsta bodeža, kao i više od 700 tableta
sintetičke droge - saopštio je Radović, navodeći da ima dobru saradnju sa Šućkom
Bakovićem, sa kojim je "porodični i lični prijatelj".
On je pozvao poslanike  da posjete ZIKS i dođ u na ručak kako bi se uvjerili da je hrana u
zatvoru ispravna, te da nije zatrovana i neispravna, kako se navodilo u medijima.
- Nemamo šta da krijemo. Kao što sam se nekada, dok sam bio na funkciji generalnog
sekretara Skupštine, zalagao za koncept otvorenog parlamenta, sada se zalažem za
koncept otvorenog zatvora - istakao je Radović.
Pavlović je odgovorio da PzP, na osnovu dosadašnjeg iskustva, ništa ne vjeruje Radoviću, a
posebno kada direktor ZIKS-a kaže da nešto "odgovorno tvrdiĆ.
On je osporio Radovićeve navode da se svojevremeno zalagao za koncept slobodnog
parlamenta. Pavlović je kazao da Radovića poznaje iz vremena kada je Skupštinu želio da
pretvori u otvoreni zatvor.
- Radović manipuliše formulacijom da je u slučaju prebijanja dvojice pritvorenika u pitanju
bilo puko prekoračenje ovlašćenja. Upravo se iza te formulacije najčešće krije stvarna
tortura i nasilje, koji se želi predstaviti kao obično prekoračenje ovlašćenja - rekao je
Pavlović.
I Jonica smatra da je suštinsko pitanje da li je bilo prekoračenja ovlašćenja, pozivajući
upravu ZIKS-a da prizna svoje greške.
- Ne vidim ništa sporno u tome da uprava ZIKS-a saopšti da je bilo grešaka - kazala je 
Jonica.
M.M.K.
Milić izgubio šest kilograma
Dok je na početku sjednice Radović ustvrdio da nema štrajkova, Jonica je  tokom zasjedanja
informisana da zatvorenik Igor Milić od 27. aprila štrajkuje glađ u i da je izgubio šest
kilograma. Jonica je objasnila da je takvu informaciju dobila od Akcije za ljudska prava,
odnosno Milićevog advokata, Azre Asović. Jonica je objasnila da je glavni motiv štrajka
Milića što je uprava zatvora  disciplinske postupke pokrenula protiv pogrešnih službenika.
Ponižavajući uslovi
Odbor je razmatrao i situaciju u specijalnom zavodu "Komanski most".  Poslanik
SNP-a Miloje Pupović ocijenio je da je stanje u toj ustanovi i dalje teško.
- Stiče se utisak da se dobro ne rukovodi ustanovom, o čemu govori sistematizacija  radnih
mjesta. Higijenski uslovi su loši i mi to ne možemo zaobići - kazao je Pupović.
Pozivajući se na izvještaj Evropskog komiteta za sprečavanje mučenja (CPT), Jonica je
upozorila da je konstatovano ponižavajuće stanje i nehuman odnos prema štićenicima.
Ministar rada i socijalnog staranja Suad Numanović pozvao je članove Odbora da jednu
sjednicu održe u "Komanskom mostu" i na licu mjesta se uvjere u  kojima
uslovima borave štićenici.
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